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Prot okó ł
drugiego posiedzenia sejmowego z dnia 21. Listopada 1866.

Obecni: Marszałek Leon książę Sapieha, sekretarze: Kulczycki, Sawczyński, komisarz rzą
dowy Racica Dworu Possinger.

Początek posiedzenia o godzinie '11 V ,- Liczba posłów 124.
Odczytano protokół zeszłego posiedzenia , i przyjęto bez uwag. Poczem odczytano petycye 

wniesione do Sejmu do dnia 21 . Listopada od 1. 1. do 5.
Poseł Zbyszewski w nosi, aby Sejm uchwalił komisyę złożoną z 9 członków dla statutów 

miejskich. W niosek ten został prz^ ety.
Sekretarz podaje do wiadomości, że ks. Marszałek udzielił ośmiodniowego urlopu posłom , 

Dietlowi, Kirchmaycrowi, Kapiszcwskicniu, Slarowiejskiemu, Rydzowskicmu, Szeliskicmu i Ludwikowi 
Wodzickiemu.

Poczem zawmzwał Marszałek sekretarza Kulczyckiego do odczytania listu cesarskiego do hra
biego Bclcredego w  języku ruskim.

Odczytano wniosek naglący, złożony do laski Marszałkowskiej przez p. Wężyka i podpisanych 
treści następującej:

Z rozdanego nam sprawozdania Wydziału krajów, (str. 17.) widzimy, że na petycye W ysokiego Sejmu 
uchwaloną dnia 27 . Kwietnia 1866  w sprawie katastralnej, nie nadeszła jeszcze najwyższa rezolucya. 
Mężowie delegowani przez Wydział krajowy dla poruszenia tej sprawy w Ministerstwie, nie przywieźli 
wiadomości zaspakajającej o przyszłem jej załatwieniu. Obaw'y nasze wzbudzać jednak musi ta okoliczność, 
ze operacye katastralne prowadzone są dalej przez organa dotychczasowe, których działania tylu błędów 
i tylu skarg słusznych stały się pow odem , i że te operacye zostają ciągle pod niedostatecznym kierun
kiem i nadzorem Władz, nie mających wiadomości do tego potrzebnych. Podług doświadczeń dotychcza
sowych , możemy przewidzieć , że operacye czem dalej posunięte, tern więcej będą przesądzać przyszłej
rewizyi przez organa inne, gdyby ta w  skutek petycyi Sejmu była poleconą. Coraz więc naglejsza staje 
się sprawa katastralna, a W ysoki Sejm bacząc na jej w7ażność i na obudzone w kraju obawy i słuszną 
ku jej dotychczasowemu prowadzeniu nieufność , nie może jej pominąć milczeniem.

Z przyczyny tej nagłości i z przyczyny, źc sesya W ysokiego Semiu nie bedzie długą, stawiamy 
z odwołaniem sie na §§. -16. i 47. regulaminu Sejmowego następujący w niosek:

Wysoki Sejm zechce uchwalić : 
i u Dla zbadania obecnego stanu sprawy katastralnej i przedłożenia Sejmowi stosownych wniosków

w tej sprawie, wybraną lądzie komisya z całego Sejmu, zjożona z '12 członków.
2 ° W ybór tej komisyi odbędzie się na najbliższem posiedzeniu.

L w ó w  dnia 21. Listopada 1866 . T , , , , , ,1 Leonard Wężyk.

Leon Gołaszewski, Zbyszewski, Landesberger, Michał W italis, Jan K ozioł, Paw ęcki, Hoppen, 
Szumańczowski, Badeni, ks. Morgenstern, Drozd, Szpunar, Kobylarz, Dr. Zduń, Fr. Sm olka, Kraińsk., 
Gutowski, J. A. Fredro, Bocheński, Zatwarnicki, ks. Stępek, Agopsow icz, Żuk-Skarszewski, Oktaw Pie- 
truski , Kabat, Dr. M ajer, Zygmunt Sawczyński.

W niosek ten przyjęto.
Poczem zdaje hr. Badeni sprawę ze skrutynium wyborów sekretarzy.
Wybrani zostali sekretarzami posłowie: Ludwik Wodzicki, Paszkowski, Zakrzewski i Kaczkowski.



Poseł Kaczkowski prosi Izby o uwolnienie go od obowiązków sekretarskich tak zo względu 
na jego wiek podeszły jak i słabość wzroku. Marszałek zapytuje Izby, czy się przychyla do życzenia 
p. Kaczkowskiego, na co  Izba uchwala uwolnienie p. Kaczkowskiego, w  skutek czego nastapi nowy 
w ybór jednego sekretarza. Ponieważ z reszty wybranych sekretarzy jest w Izbie tylko p. Paszkowski, 
przeto z wezwaniem go do pełnienia obowiązków, Marszałek wzywa i ustępujących sekretarzy do pozo
stania na miejscach aż do przybycia reszty wybranych.

Poseł Gutowski zdaje sprawę z wyboru rewidentów. Z dokonanego wyboru wyszło '10 rewi
dentów jako to posłow ie: Żuk Skarszewski, Samelson, Szem clowski, B iłous, Lipczyński, Fredro,
Polanowski, Dziewoński, Gutowski, ks. Ustyanowicz; reszta podanych kartkami posłów nic otrzymała 
potrzebnej większości głosów.

Marszałek zapowiada wybory sekretarza i dwu rewidentów; przedtem zaś z porządku dzien
nego następuję sprawozdanie z wyborów posłów7 nowo wybranych. W  imieniu Wydziału krajowego zdaje 
sprawę poseł Kraiński. Przy wyborach posłów Gołaszewskiego, W olnego, Rodakowskiego, Kowałyszyna 
i Majera przychyla się Izba do wniosku sprawozdawcy i uznaje wybory za w ażne, a zgodnie z wnio
skiem sprawozdawcy odmawia ważności wyborowi Szurleja.

Nowo wybrani posłowie Gołaszewski, W olny, Rodakowski, Kow'ałyszyn i Majer złożyli według 
przeczytanej przez sekretarza formuły przyrzeczenie.

Marszalek wyznacza 2 0  minut czasu na porozumienie się względem wyborów sekretarza i 
2ch  rewidentów. Po przerwie odbywa się głosowanie kartkami najpierw na sekretarza; na skrutatorów 
do wyboru przeznacza Marszałek p osłów : Golejewskiego, Alfreda Potockiego, ks. Polowego, Zbyszewskic- 
go, ks. Morgensterna i Kaczałę.

Rezultat głosowania wykazał, że obrany został sekretarzem poseł Biłous.
Na skrutatorów7 do wyboru 2 rewidentów wyznaczeni posłowie Rulewski, Dubs, Kaczkowski, 

Gołaszewski i Agopsowiez.
Z porządku dziennego następuje sprawozdanie z czynności Wydziału krajowego.
Hr. Adam Potocki wnosi, aby ze względu na to, że sprawozdanie drukowane rozdano posłom, 

uwolnić sprawozdawcę od czytania sprawozdania.
Marszałek podaje wniosek ten pod głosow anie; wniosek upada, zatem poseł Kraiński czyta 

sprawozdanie z czynności W ydziału krajowego.
Po odczytaniu sprawozdania wnosi poseł Zyblikicwicz, aby wybrano komisyę ze sześciu człon

ków  do zbadania sprawozdania wydziałowego i przedłożenia odpowiednich wniosków.
Marszałek podaje wniosek ten dostatecznie poparty pod głosow7anie. Izba go przyjmuje.
Ponieważ na posiedzeniu nastepnem odbyć się mają wybory do komisyi petycyjnej, przeto po

seł Zyblikiewicz wnosi, aby komisyę tę dla ułatwienia toku czynności złożyć tylko z sześciu cz łon k ów ;
poseł Ludwik Skrzyński wnosi liczbę dwunastu, która przy głosowaniu została przyjętą.

Następne posiedzenie dnia 2 2 . listopada o godzinie 11 zrana.
Na porządku dziennym będą następujące sprawy :
Pierwsze odczytanie przedłożenia rządowego o zmianie §§. 11. i 13. ordynacyi wyborczej.
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego o podatku dom owo-czynszowym  w mie

ście Lwowie.
W yb ory : do komisyi petycyjnej 12 członków7 z całego Sejmu, 

do komisyi katastralnej 12 członków z całego Sejmu, 
do komisyi dla Statutów7 miejskich z 9 członków z całego Sejmu,
do komisyi dla zbadania sprawozdania z czynności W ydziału krajowego także z ca

łego Sejmu członków sześciu
0  godzinie 2 3/ 4 zamyka Marszałek posiedzenie.

Iz. Sapieha.

P. Paszkowski. T. Biłous.



Spis  petyoyj
wniesionych do Seimu od początku sesyi do 21. Listopada 1866.

1. Przedłożenie gminy miasta Tarnowa przez posła Dr. Rutowskiego o statut dla miasta tego.

2 . Gmina miasta Rzeszowa przez posła Dr. Zbyszewskiego o podobny statut.

3 . Gmina Malowa w  obwodzie Rzeszowskim przez posła Dr. Zbyszewskiego przeciw uchwale urzędu

powiatowego nakazującej opłacać koszta na potrzeby kościelne.



Z drukarni K. Pillera 1866.


